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21. In a ulscussion on the draft agenda contained in 
RDC/61/418, the following points Viere made. 

Item lA 

22. 'l'he urUT.t:D rGNG.Jmil S.EPRE,j.2:NT/<.'rIVE said that his 
Foreien Vinister felt very strongly that the discussion on 
Berlin ohould, if possible, be held in a very restricted forum. 
He tentatively sugsested that only Foreign Yinisters, 
Permanent Represento.tives and one, or at the most tv/o, experts 
from each delegation should be present. It would be useful if 
the Council could agree now on the desirability of not 
exceeding an attendance of say 60 people, since attendance in 
excess of t,his number would make impossible the kind of 
discussion desired. 
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23. There was general agreGment on the desirability of 
restricting attendance as far as possible. However, it was 
noted that similar problems had arisen frequently in previous 
years, and that when three Ministers vvere present from each 
country it was difficult to exclude one or more from discussions. 

24. The ITALIAN REPRESENTATIVE suggested that the number of 
seats per delegation should be limited to five, which would make 
possible attendance by three Llinisters, the Permanent 
Representative and one expert. 

25. The GERlIAN REPm~.G.8NTATIVE.#fel t that attendance should 
be restricted to. the Ministers act~:o.lly present on the day, 
Permanent Representatives and one expert. 

26. rJ.1he Cl:LURMAN said that the total attendance from 
delegations at the last December Ministerial Meeting had been 
152. The proposaI by the Italian Representative, which would 
reduce this number by 50%, should be reflected on. 

27. It was noted that an exception might be made in the 
case of the Four Powers, whose Foreign Ministers might desire 
the presence of an expert on the Berlin problem. 

28. It was agreed to reSUIDe discussion at the next 
meeting. 

29. As regards the records of the discussion on Berlin, it 
was agreed to recommend to governmonts that there should be both 
verbatim and sumEary records, the distribution of each to be 
limited to four copies per delegation. 

30. The UNITED IGNGDOM REPRE;JENTATIVE, commenting on the 
earlier suggestion by the Canadian Represontative for co-ordination 
between the four Foreign Ministers and the Council regarding a 
press communiqué on Berlin, said that it was difficult to foresee 
the circumstances at the time, but that his authorities 
appreciated the Canadian point and would bear it in mind. 

31. The CHAlmlAN said that he hoped the same principles 
would apply as for the procedure adopted in 1958 (see PO/61/871). 

32. The CANADIAN REPRESENTATIVE said that his Government 
would pre fer the four Foreign Ministers to avoid issuing a 
separate communieué on Berlin. If this was not possible the 
procedure adopted in 1958 was probably the best. 

33. A discussion took place on how the Ministerial 
discussion on Berlin might be prepared in advance. The 
CANADIAN REPRESN~TATlVE suggested that in order to ensure that 
aIl MinLsters knevv what \'vould be the basis of the discussion on 
Berlin, it would be valuable for a report to be made available 
to aIl governments, in advance of the r,,~inisterial Meeting, by 
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the Four Power Ambassadorial group in Washington. 
might takc the form of a selection of the working 
prepared for the meeting of four power experts to 
Paris on 7th December, and be supplemented by any 
reports resulting from this expert meeting. 

NATO SECRET 
C-R(61)60 

This report 
documents 
be held in 
further 

34. The NGRWEGIA.LIJ REPRESEr;TATIVE, supporting this proposaI, 
recalled that the system of consultation followed in 1958 had 
made possible precisely such a presentation of reports by the 
experts simultaneously to the four governments and to the Council. 
The purpose of the discussion by ~ilinisters on Berlin would be to 
demonstrate the maximum uni ty of views; the preparation of a 
common platform for the discussion would facilitate this aime 

35. In discussion there was strong support from several 
delegations for the proposal by the Canadian Representative. 
It was agreed that the representatives of the four powers should 
obtain the views of their governments on this suggestion. 

36. The FRENCH REPRESENTATIVE recalled that in any case 
it was agreed that one of the four Foreign Ministers would begin 
the discussion on Berlin. 

Item lB 

37. It was agreed that Items lA and lB should be 
discussed separately. 

38. The UNITED KINGDOM RSPR3SENTATIVE said that his 
Ministers would prefer a general discussion to a series of 
discussions based on each of the subjects covered by the 
experts' reports. This was also their preference as regards 
the two experts' reports listed under Item lA. 

39. The NORWEGIAN REPRESENTATIVE said that his Ministers 
would also pre fer a general discussion. This would not 
preclude the possibility of a discussion on particular areas if 
this seemed desirable. 

40. The CHAIRMAN noted that there was general support for 
this suggestion. He said that he would leave to the next 
meeting the question of a summary of conclusions, on which he 
thought the Secretary General would wish to express his views. 

Item II 

41. As previously agreed, this item was approved with 
sub-Item lIB amended to read "Co-operation in Research, 
Development and Production" and the reference to the report by 
the Armaments Committee deleted. 
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Item III 

NATO SECRET 
C-R(61)60 

42. The G.GRMAN IlliPRESENT~'l.TIVE came back to his request for 
a new Item III to be included, "Civil .Smergency Planning". His 
authorities attached considerable importance to the inclusion of 
this subject in the agenda communicatcd to the press, in order 
to gi ve publici ty to the interest shown by NATO in this subject 
and thus to reassure public opinion in the Federal Republic, 
which at present was much concerned at what it considered the 
insufficient interest shown by NATO. 

43. The FMNCH nZPHE;3j:NTfo.TIVE said that he could agree to 
the inclusion of this item if the German authorities insisted, 
but he asked which Ministers, Finance or Defence, were expected 
to speak on this subject. 

44. The GEHMAN REPRES':~NTATIVE said that obviously the 
position of his Foreign Minister was a special one, since until 
recently he had been Minister of the Interior. He thought his 
Foreign Minister intended to apeak, but that it was probable 
there would not be a long discussion. 

45. The CHAIRMAN pointed out that if publicity was the aim 
it might be dangerous to put the subject on the published 
agenda, since a brief discussion might merely be a disappointment 
to public opinion. He suggested that it would be preferable, as 
suggested at a previous meeting by the Danish Representative, 
not to include this subject on the publishod agenda, but to 
refer to it in the final communiqué. 

46. The NETHERLAND.3 REPRESENTATIVE said that his 
authorities would pre fer its inclusion as a separate item. He 
assumed that one of his Ministers would make a statcment. 

47. The UNITED STATES REPRESENTATIVE thought that the 
inclusion of this subject as the only special item on the agenda 
1iJQuld gi ve the false impression that this was the most important 
single question facing the Alliance. As regards a reference in 
the press communiqué he doubted whether a discussion would 
produce any intcresting results to record for the public. No 
government had yet takcn a firm decision on aIl the requirements 
of civil emergency planning. 

48. The B.~LGIAN lŒPRE.s:SNrr~\TIVE pointed out that for the 
discussion to be really valuablo Ministers of the Interior should 
be present. 

Lj·9. The GERMAN REPRE."Ci~NrrATIVE arguod that the Ministerial 
Meeting V/ould be an occasion for the Council to discuss the very 
important question of Civil Defence, which was of special intorost 
to the Federal Republic. 
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50. The UNITED STATE;3 REPRE:ENTATIVE said that his 

Government strongly supported thu adoption of adequate civil 

defence measures. However, it was another thing to put civil 

defence on the ~;Iinisterial agenda, as if suggesting that it had 

priority over a host of other questions such as the defensibility 

of the air forces, the solidarity of the Alliance on political 

questions, and the creation of a nuclear force in the NATO area. 

Furthor, there was at present no clear civ-il defence programme 

which commonded itsclf to the Council. 

51. The GZj~MAN REPRES.2NTL'rlVE said that civil defence \Vas 

perhaps the most important element in the credibility of the 

deterrent; if civil defence was not adoquate the deterrent 

became futile. The basis of any mili tary action in war was tpe 

support it received from the civilian population and industry, 

which must be adequately protected. If the civilians did not 

survive war becaIDo senseless. Both the Soviets, who took civil 

defence very seriously, and ~.7estGrn public opinion should be made 

aware of the importance which NATO attached to this problem. 

52. The UNITED STATES 1~~~RE3LNTATlVE, while agreeing that 

a greater civil defence effort was required throughout the 

Alliance, thought that it was overstating the case to say that 

without cffoctive civil defence the deterrent was not credible. 

NATO had at present a very effective detorrent, of which the . 

Soviets were fully aware. In addition to strategie air 

capaci ty therc were other clements which "7ere as important as 

civil defence, for example progress in thc field of science. 

53. The DANISH REPRESENTATIVE said that the objoct of his 

proposal had not been to minimise the importance of Civil 

:Emergency Planning, but simply to avoid committing Ministers in 

advance to a subst anti ve discussion. If there \Vas a 

discussion, reference could be made to it in the communiqué. 

54. The ~THERLANDS REPRESiNTATIVE said that it was 

essential to impress on Westem.public opinion the fact that NATO 

was working on this question. This was also a valuable weapon 

in the propaganda war; in the face of the Soviet claim that 

N ::.TO was an aggressi ve organi zation, ci vil defence showed the 

basically defensive character of the Alliance. 

55. It was agreed to continue discussion on this question 

with a view ta finalising the agenda at the next meeting. 
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VI. PROJET D'ORDRl~ DU JOUR DF L'\ SESSIOÏ'T JI,,'IDcIC;T:CRIF.I,IJ~ 

Référc;nce : C-R(61)59 
PO/61/871 

Documen t : RDC/61 /}~1 8 

21. Au cours de l'cx2men du projet d'ordre du jour fi
e;urant dans le RDC/61 /1~1 8, l~ s observ8. ti ons sui vnntes sont 
formul(~es. 

Point lA 

22. Le nJ:~PRESENrrANT du ROYAUME-UNI d6clccrc o ... ue le Ministre 
des Affaires ~trnnf~res de son pnys est fermement cunvaincu 
gue les discussions sur Berlin dcvro.icmt si possible se dé
rouler en comité: très rest'ei_nt o Il sugr,ère par exemple que 
seuls les Ministres des Affaires Etrangères, les Représentants 
Perm8.nents et un, ou au maximum, deux e:x-pcrts de chaque Délé
gation soient présents. Il sernit utile que les membres du 
Conscil reconnaissent, dès m8.intenant, la nécessité de ne pas 
dépasser par exemple 60 personnes, sinon il serait impossible 
de procéder au genre de discussion souhaitée. 

2_'3. Le CONSE:C::' est d'accord dcms son ensemole pour esti
mer souhai taole de rcstreindl'c au m:'i.ximum le norl'.ore des pnrti
cipants. Toutefois, il est noté: que.: des pl'o1üèrncs rtnalop,ues se 
sont frécll .. wmmen t posé s o.u cours de s ann8es pl'écl'dcn te s, ct que 
lorsque trois Ministres de chaque pnys ét:üent pr(~sents à la 
session, il étcü t difficile d) en exclure un ou davantage des 
di scussions. 

2L~. Le REPHJ'::SEFTAl'ïT de l'T'l'ALlE ::3UI3?l:re Gue le nombre 
des sièges pOlr dcSl(~ga tjon soi t limi te: ,~l c:Lnq, ~'e qui permet
trait la participation de trois ~llinistreG, du Hcpr(:GcnV'nt 
Permanent et d'un expert. 

25. Le RrT)}~T:;8F:N'l'i\NT de l' J\LLSM/',GNE estime que la p3rtici
pa tion devréd t âtre limi tée aux l,Iinistres qui seront cf1'ccti
vernent prGscnts le jour de la s6ance, aux Repr~sontnnts per
mp,nents et ~1. un expert. 

26. Tc FR: :SIDENT r~,pp t;lle que 152 membre s des délég8. tions 
au totGl ass)_s'trüent à ln. session ministérielle de décembre 
dernier. I"cè proposi tion .du Re}Jrésentnnt de 1'1 to.lic, qui ré
duirai t ce nombre de SOrs, devra i t être soigneusement exnminéc. 

27. Il est noté qu'une exception pourrait être faite 
dans le cns des 4 puissances, dont les Ministres des Affaires 
étrnn~~res désireront pc~t-2tre la pr6sence d'un export sur le 
problème de Berlin. -
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28. Il est décidé de reprendre l'ex2men de ce problème 
à la procho.ino r'.:::union. 

29. En ce Qui concerne les procès-vorbo.ux des discussions 
sur Berlin, il est décidé de rucommander QUX [!.ouvornements 
qu'il soit ét2bli à la fois des comptes rendus sténographiques 
et des procès-verbo.ux, ln distrHmtion do chacun de ces docu
ments étant limit€~à quatro excmplo.ires par délégation. 

30. Le REP}~:'8mTTi''..NT du ROY!\UMt~-UNI sc réfère à la sug-
. gestion formul~e ~récédemmcnt po.r le :Représentant du Canada 
au sujet de la coordino..tion entre les c:.\1.".trc '.inifjtpcG des f:.'f rdres 
Etrangères et le Conseil pour la publicntion d'un communiqué 
da presse sur Berlin. Il lui puratt difficile de pr~voir les 
circonstances qui prévaudront à ce moment-là, mais ses auto-
rités reconnccissent l'intérêt de la rem2rque cano..dienne et en 
tiendront compte. .. 

31. Le PRESIDENT espère: que 188 principes adoptés pour 
la procédure sui vie on 1958 c;,~;r(Jnt o.ppliqu6s à la prochaine 
session (VOir PO/61/871). 

32. Le HEPR:CSr~l;<TA~TT du Ciu\TADA f:c1.Ï t savoir que son Gouver
nement préfÈ-rurai t que les quatre Ministres des .'\.ffaires 
:ctrr.~ngères évitent de publier un communiqué séparé sur Berlin. 
Si cela n'est pas possible, la procédure adoptée en 1958 serait 
prObablement la meilleuro. 

330 Une discussion s'engage ensuite sur la façon dont il 
convient de préparer à l'Qvanco los éChanges do vues des minis
tres sur Berlin. De l'a vis du REPRT:SEl<''l'AjJ'.r du CANADA, il serait 
intérossnnt, nfin de s'assurer Que tous les ministres ont con
naissance de ce qui constitue ln base des discussions sur Berlin, 
Que le Comité des:\.mbo.ssndeurs des (LlV'Ü'C ~~~1ü:j[){m.c(;s h "'~:~sJlinGton 
communique un rapport à tous les GouvornCffi8nts avant la session 
ministérielle. Ce r8.PPOl"t pOl.J.l"rai t être compos8 de certains 
documents de travail Ctablis pour la réunion des experts des qua
tre ptJi0Gi',:"lccs,qui se tiendra à Puris le 7 dl:cembre, et complé:tés 
par tout rapport complémentc:üre établi il 1[1 sui te de cette 
réunion d'experts. 

34. I,e R,'p:rr SENTtJ\"T de la NORVf,GE f',p:)rouvc cette propo
sition et rappelle que 11) système de consultation adopté en 
1958 El. précis(!TI1cnt permis de ~L)rl:SCl1tcr les rapports des experts 
simul tanément aux quatre gouvernements et ~1U Conseil. Les 
discussions des Ministres sur Berlin ont pour but de faire 
ressortir au maximum l'unité de vues des membres de l'Alliancc; 
l '(StClblissemcnt d'1ille b8.SC commune de discussion permettrait 
d'atteindre plus f2cilemcnt cet objec~if. 
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35. Au cours de 12 discussion, plusieurs délégations 
approuvent sans rése:rve: la proposition du Représentant du Canada. 
Il est décidé quo les représentants des quatre :Puissances deman
derc\nt les vuc;s de leur Gouvernement sur cette proposition. 

36. Le REIJRIi:Ji;P'ï'J\YT de le. Fw\FCr; rappelle que de toute 
facon il a éti] cr·nVCIlU (Iue l'un des quo.tre }:inistres des Affaires 
étrangères ouvrirait la discussion sur Berlin. 

Point lB 

37. Il est décidé que les Points lA et lB seraient examinés 
séparément. 

38. Le REPRES::-~NTAHT du ROYAUME-ma fait savoir que les 
IIinistres de son p8.ys pT'0féreraient procéder à une discussion 
générale plutôt qu'à une série de discussions sur chacune des 
questions faisant l'objet des rapports des experts. 'l'el est 
égale:ment leur point de vue au suje:t des deux rapPoI·ts d'experts 
indiqués sous le Point lA. 

39. Le REPRES:CY'TAFT de la NORVEGE siGnale que les Finistres 
de son pays préféreraient également uno discussion générale. Ceci 
n'empêcherait pns les Ministres de procéder à une discussion sur 
des points pnrticuliers s'ils ~e jugènt souhaitable. 

40. Le PRCSIDEJ'TT note que cette suc;cestic1n recueille 
l'approbation générale. Il laissera pour examen à la prochnine 
réunion la question d'un rappel des conelusions, sur laquelle 
le Secrétaire G6n6ral désirera faire connattre son avis. 

Point II 

41. Comme il en avai t été convenu l,r6cédemmemt 9 cc point 
est approuvé avec la sous-rubriQue lIB modifiée commo suit: 
"Coopérntion en matière d'étude, de mise au point et de produc
tion" ; en outre la référence au rnppor·t du Cami té d'Armements 
est supprimée. 

Point III 

l1·2. Le REPRESEl"T/,j"'r do l'ALLENI .. i\.Gl'rE revient sur 1<1 demande 
qu'il uvait présontée en faveur de l'inclusion d'un nouveflU 
Point III intitulé: "plans d'urgence dans 10 domaine civil". 
Ses aut()ritCs attachent une importance considérnblo à l'inclusion 
de cette question dnns l 'ordre- clu jour cOTYL.'11Uniqué à la presse, 
ufin de bien montrer l'intérêt Que manj.feste l'OT/Ü~ pour cc 
problème et rassurer ainsi l'opinion de 18. Républiquo Fédopnle, 
qui pour le moment est vivemont preoccupée de ce qu'elle considère 
comme un manque d'intérêt de la part de l'OTAN. 
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43. Le REPRESENTANT de la FRANCE peut accepter l'inclusion 
de ce point si les autorités allemandes insistent, mais il demande 
quel est le ~.~inistre, celui des Finances ou celui de la Défense, 
sui sera appeler à parler de cette question. 

44. Le RF.PRESEETANT de l' AIJI;EMAGFE déclare que de toute 
évidence la position du Ministre des Affaires étrangères de son 
pays est assez particulière, car il était récemment encore Ministre 
de l'Intépienro Il pense que son Hinistre des Affaires étrangères 
a l'intention de prendre la parole, mais il est probable que la 
discussion ne sc prolongera pas. 

45. Le PRESIDENT souligne que s'il s'agit de donner de la 
l)ublici te) à cc problème, il serait peut-être dangereux de l' ins
crire sur l'ordre du jour qui sera publié, car une discussion, si 
ellc était orève, risquerait de décevoir l'opinion. A son avis, 
il serait préférable, comme le Représentant du Danemark l'a 
suc;géré à une réunion précédente, de ne pas inclure cette question 
dans l'ordre o.u jour qui sero. publié, mais d'en faire état dans 
le communiqué final. 

46. Le REPRESENrrANT des PAYS-BAS fait savoir que ses auto
ri tés préféreraient l'inclusion de cette question sô·us forme d'un 
point séparé. Il suppose Clue l'un des ).'linistres de son pays fera 
une déclaration à ce sujet. 

47. Le REPRES:CNTJ\l'JT des ETATS-mUS estime que le fai t de 
traiter dans l'ordre du jour cette question comme la seule question 
particulière donnerait à tort l'imprcosion qu'il s'agit du 
problème le plus important qui se pose à l'Alliance. En cc qui 
concerne la mention de cette question dans le communiqué de presse, 
il doute qu'une discussion du prOblème donne des résultats inté
ressants pour le public. Aucun gouvernement n'a encore pris de 
décision ferme sur la totalité des besoins des plans d'urgence 
dans le domaine civil. 

48. Le REPRESr;}ITTANT de la BELGIQUE souligne que si l'on veut 
que la discussion soi t réellement valal:üe il faudrait demander 
aux Ministres de l'Intérieur d'y assister. 

49. Le RLPRCSEFTANT de l' AI,LEW\.GNE insiste sur le fait que 
la session ministérielle permettra au Conseil d'examiner la très 
importante question de la pr0tection civile, qui présente un 
intérêt tout particulier pour la République Fédérale. 

50. IJe REPRESEN'l'AFT des ETATS-UNIS déclare que son gouver
nement est très favorable à l'adoption de mesures de protection 
ci vile appropriées. Tc\u tefois, le problème est différent lorsqu'il 
s'ac;it d'inscrire la Question de la protection civile à l'ordre 
du jour de la session ministérielle, ce qui laisserait supposer 
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qu'elle a priorité sur un grand nombre d'autr~s questions, telles 

que les moyens de défense des forces aériennes, la solidarité de 

l'Alliance sur les questions poli tiques, et 10. création d'une 

force nucléaire dans la zone de l'OTAn. En outre, il n'existe à 

l'heure actuelle Clucun programme précis de protection civile qui 

puisse recueillir l'approbation du Conseil. 

51. Le REPRESEFrrp..}TT d8 l' AI,LEM.AG1"'E estime que la protection 

civile est peut-être l'élément 18 plus important de ln valeur 

l)SychologiQue de la force de dissuasion; si elle insuffisante, 

cett8 force devient inutile. l,a base de toute action militaire 

en cas de guerre est le soutien qu'elle reçoit d8 la population 

et d8 l'industrie eivi1es, qui doivent être convenablement 

protégées, Si les civils ne survivent p~s, la guerre n'a plus 

[',ucun sens. Les Sc.1viéttQ.ues, Qui considèrent la protection ci vi18 

comm8 une question très sérieuse aussi bien que l'opinion publique 

occidentale d~vraicnt s2\Tt.)ir l':irrrJurtrc".ce CIUC; l'OTIJi c.tt[lche 8. 

cc prob1ème c 
~ 

52. I,e REPRESENTANT des ETA'l'S-UFIS, tout en estimant lui 

aussi Qu'un plus grand effort devrait être fait en matière de 

protuction civile pClr toute l'Alliance, pense qu'il 8St exagéré 

de dire que sans l)rotection ci vile efficace la force de dissua

sion perd tllute sa ve1eur psychologique. l, 'OTAN dispOS8 à 

l'heure actuelle d'une force de dissuasion très efficace, et les 

Soviétiqu8s le savent parfaitement. Outre les moyens stratégiques 

aériens, il existe d'autres éléments qui sont aussi importants 

qU8 la protection civile, par exemp18 les progrès dans le domaine 

d8 la science. 

53. Le REPRESEITTANT du DANEMI\.RK fai t observer que sa propo

sition n'avait pas pour but de minimiser l'importance des plans 

d'urgence dans le domaine civil, mais simplement d'éviter d'enga

ger à l'avance les Ministr8s à procéder à une discussion sur le 

fond. Si une discussion a lieu, il pourra en être fait état dans 

le Communiqué o 

540 Le REPRESENTAl:;T des PAYS-BAS déclare qu'il est indis

~ensab1e d8 donner l'impression à l'opinion pub1i0ue occidentale 

que l'OTAN tro.vL1i11e à cette question. C'est là une arme préCieuse 

dans 18 domaine de la guerre de propagande; devant l'affirmation 

soviétique selon laquelle l 'OTf..}T est une orgcmisa tian ngressi ve, 

la protection civile prouve le cnractère fondamentalement 

défensif de l'Allinnce. 

55. Il est décidé de poursuivre l'examen de cette question, 

afin de mettre définitivement au point l'ordre du jour à la 

prochain8 réunion. 
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